

To: Hudson, Janice
Subject: RE: Motion to aid the Rohingya people (Marvin Rotrand)

From: Marvin ROTRAND <marvin.rotrand@montreal.ca>
Sent: Monday, March 1, 2021 7:34 AM
Subject: Fw: Motion to aid the Rohingya people (Marvin Rotrand)

[Warning: This email originated outside our email system. Do not click links or open attachments unless you recognize the sender and know the content is safe.]

Dear Colleague,

Attached please note a motion in support of the Rohingya people unanimously adopted by Montreal City Council on February 23.

At the bottom of this email you will find an English translation should you wish to present a similar motion at your Council.

Recently an informal coalition came together to send an open letter to Foreign Minister Marc Garneau urging the renewal of Canada's aid for the Rohingya refugees.

The letter was signed by nine Senators, the Quebec Liberal Party, some twenty municipal elected officials from across Canada and fifty others from civil society, academia and human rights organizations and received extensive media coverage and was cited at Montreal City Council last week during the debate of my motion.

The situation for the over 1 million Rohingya refugees is desperate. Canadian aid expires in April and the Government has not confirmed it will be renewed.

The United Nations High Commissioner for Refugees is warning of a revenue short fall and is inviting countries to step forward. It looks like the Biden administration will do so but others need to help provide the urgent support needed.

Given the coup in Myanmar and the impossibility for refugees to voluntary return home in safety and dignity, the letter asked that Canada admit Rohingya in the same way it did Syrians in 2015 and 2016.

During Montreal's debate on the motion, many Councillors spoke eloquently of the plight of the Rohingya. Councillors and stressed how critical the need for Canada to recommit its financial aid is.

The debate also highlighted other actions that are vital including having Canada formally join Gambia's complaint at the International Court of Justice against Myanmar for genocide, the admission of Rohingya

refugees into Canada under a program similar to that used to allow Syrian refugees to enter in 2016 and standing with our allies to sanction the military coup in Myanmar.

The motion will be shared widely with members of the House of Commons and we are hopeful that the Government will act quickly. However, the more voices that are heard in favour of the Rohingya, the more likely action will happen.

Motions adopted by municipalities carry a great deal of weight.

Yours truly,

Marvin Rotrand
City Councillor - Snowdon
City of Montreal

MOTION TO URGE CANADA TO PROVIDE URGENT SUPPORT TO THE ROHINGYA PEOPLE

Whereas the recent coup d'état in Myanmar has derailed that country's tenuous efforts to advance toward democracy;

Whereas 1.2 million Rohingya are sheltering in difficult circumstances in refugee camps within Bangladesh while 600,000 remain in Myanmar under constant threat to their safety;

Whereas the political situation within Myanmar makes the possibility of a political settlement allowing the voluntary return, in safety and dignity, of the Rohingya now in Bangladesh close to impossible;

Whereas in 2018 Canada committed \$300 million in aid to the Rohingya refugees at a rhythm of \$100 million a year with an aim of providing basic services and targeting educational needs and maternal and child health care;

Whereas Canadian aid is scheduled to expire in the spring of 2021 with no announcement having been made yet that it will be renewed;

Whereas the United Nations High Commissioner for Refugees indicates that there is a looming financial crunch that will oblige the cancellation of many of the most basic services to the refugees in the months to come with Bangladesh, the host country, not having the financial capacity to make up the shortfall;

Whereas on September 2, 2020 Canada and the Netherlands declared support for Gambia's complaint at the International Court of Justice against Myanmar alleging atrocities against the Rohingya in Rakhine State violated various provisions of the Convention on the Prevention and Punishment of the Crime of Genocide but has yet to have embarked in any active participation in the case;

It is moved by

Seconded by

That City Council invite the Government of Canada to rapidly renew its crucial humanitarian support of the 1.2 million Rohingya refugees who have fled to Bangladesh and consider augmenting its aid for investment in underfunded areas of refugee relief such as maternal and child health care and education to Rohingya youth with a portion of future Canadian aid to explicitly target the education of girls;

That City Council invite the Government of Canada to reinforce its support for Gambia's complaint against Myanmar at the International Court of Justice by intervening under article 62 of the Court's Statute which permits a full-fledged participation of states not directly party to a complaint;

That City Council urge the Government of Canada to admit Rohingya refugees under rules similar to those that allowed the resettlement Syrian refugees in 2015 and 2016;

That the City Council support the efforts of the Government of Canada to condemn the military coup that took place on February 1, 2021 and to restore democracy to Myanmar;

That the City Clerk be instructed to send a copy of this motion to the Honourable Marc Garneau, Minister of Foreign Affairs, and to the leaders of the parties represented in the House of Commons.

AVERTISSEMENT : Ce courriel et les pièces qui y sont jointes sont destinés exclusivement au(x) destinataire(s) mentionné(s) ci-dessus et peuvent contenir de l'information privilégiée ou confidentielle. Si vous avez reçu ce courriel par erreur, ou s'il ne vous est pas destiné, veuillez le mentionner immédiatement à l'expéditeur et effacer ce courriel ainsi que les pièces jointes, le cas échéant. La copie ou la redistribution non autorisée de ce courriel peut être illégale. Le contenu de ce courriel ne peut être interprété qu'en conformité avec les lois et règlements qui régissent les pouvoirs des diverses instances administratives compétentes de la Ville de Montréal.

Extrait authentique du procès-verbal d'une assemblée du conseil municipal

Assemblée ordinaire du lundi 22 février 2021
Séance tenue le 23 février 2021

Résolution: CM21 0212

Motion non partisane visant à exhorter le Canada à offrir une aide d'urgence au peuple Rohingya

Avant présentation, le conseiller Marvin Rotrand dépose une nouvelle version de la motion 65.07 qui se lit comme suit :

Attendu que, lors de sa séance du 16 avril 2019, le Conseil municipal a exprimé ses préoccupations quant au drame du peuple Rohingya, exhortant notamment le gouvernement du Canada à participer aux efforts d'aide multilatéraux dirigés vers le gouvernement du Bangladesh pour l'aider à répondre aux besoins humanitaires des réfugiés Rohingya et plus particulièrement à ceux des femmes et des enfants, notamment en matière d'éducation, tout en invitant le Canada à augmenter ses efforts pour que la Convention sur le génocide soit invoquée sans délai, et plus précisément, à le faire avec la participation d'autres États afin d'obliger le Myanmar à respecter ses obligations, à adopter des mesures provisoires et, à terme, à verser des réparations au peuple Rohingya;

Considérant que depuis l'adoption de cette motion, la situation des Rohingyas a empiré, qu'environ 1,2 million d'entre eux se trouve aujourd'hui dans des camps de réfugiés au Bangladesh et que 600 000 autres sont encore au Myanmar, où leur sécurité est constamment menacée;

Attendu qu'en 2018, le Canada s'est engagé à verser, à raison de 100 millions de dollars par année, 300 millions de dollars pour aider les réfugiés Rohingya en leur offrant des services de base et en ciblant les besoins en matière d'éducation et de soins de santé des mères et des enfants qui se trouvent dans des camps de réfugiés au Bangladesh;

Attendu que l'aide canadienne doit expirer au printemps 2021 et qu'aucune annonce n'a encore été faite au sujet de son renouvellement;

Attendu que le Haut Commissariat des Nations unies pour les réfugiés indique l'imminence d'une crise financière qui forcera, au cours des prochains mois, l'annulation de la plupart des services de base aux réfugiés, car le pays qui les accueille, le Bangladesh, n'a pas la capacité financière de compenser ce manque à gagner;

Attendu que le coup d'État qui a récemment eu lieu au Myanmar et au cours duquel le gouvernement élu en novembre 2020 a été renversé constitue un revers majeur dans la progression de ce pays sur la route de la démocratie, une menace envers les Rohingyas qui sont encore au Myanmar et rend pratiquement impossible tout règlement politique permettant le retour volontaire, dans la sécurité et la dignité, des près de 1,2 million de réfugiés Rohingya qui se trouvent au Bangladesh;

Attendu que le 2 septembre 2020, le Canada a déclaré son appui à l'égard de la plainte que la Gambie a déposée contre le Myanmar à la Cour internationale de Justice et dans laquelle elle allègue que les atrocités commises contre les Rohingyas dans l'État de Rakhine contreviennent à diverses dispositions de la Convention pour la prévention et la répression du crime de génocide, mais n'a pas encore entrepris de participer activement à cette cause;

Il est proposé par M. Marvin Rotrand

appuyé par M. Lionel Perez
Mme Giuliana Fumagalli
M. Craig Sauv 
Mme Rosannie Filato
Mme Mary Deros
M. Dimitrios (Jim) Beis
M. Benoit Langevin
M. Abdelhaq Sari

Et r solu :

que le conseil municipal :

- 1- reconnaisse les efforts du gouvernement du Canada jusqu'  pr sent et l'invite   renouveler rapidement son aide humanitaire essentielle envers les 1,2 million de r fugi s Rohingyas qui ont fui au Bangladesh et envisage la possibilit  d'augmenter son aide aux r fugi s dans les domaines o  les ressources manquent, notamment les soins de sant  aux m res et aux enfants et l' ducation des jeunes Rohingyas, en destinant explicitement une partie de son aide future   l' ducation des filles;
- 2- invite le gouvernement du Canada   accentuer la pression sur le Myanmar dans ce dossier et   renforcer son appui   l' gard de la plainte de la Gambie envers le Myanmar   la Cour internationale de Justice en intervenant en vertu de l'article 62 du Statut de la Cour, qui permet aux  tats qui ne sont pas directement partie prenante   une plainte d'y participer   part enti re;
- 3- exhorte le gouvernement du Canada   admettre des r fugi s Rohingyas selon des r gles semblables   celles qui ont permis la r installation de 49 000 r fugi s syriens en 2015 et 2016;
- 4- appuie les efforts du gouvernement du Canada pour condamner le coup d' tat militaire qui a eu lieu les 31 janvier et 1^{er} f vrier 2021 et r tablir la d mocratie au Myanmar.

Un d bat s'engage.

La pr sidente du conseil, Mme Suzie Miron, c de la parole au conseiller Marvin Rotrand pour la pr sentation de la motion.

Le conseiller Rotrand prend la parole et fait sa pr sentation en remerciant les politiciens de tous les paliers gouvernementaux, ainsi que les organismes qui ont collabor    la r daction en appui   cette motion. Il poursuit et d pose plusieurs documents en lien avec la motion.

La présidente du conseil remercie le conseiller Rotrand. Elle cède respectivement la parole au conseiller Craig Sauv ,   la conseill re Marie Deros, au chef de l'opposition officielle, M. Lionel Perez, et au conseiller Abdelahq Sari.

  tour de r le, la conseill re Deros, les conseillers Sauv  et Sari, ainsi que le chef de l'opposition officielle, M. Perez, prennent la parole pour remercier le conseiller Rotrand d'avoir soumis cette motion aux membres du conseil et sensibilis  des politiciens de tous les paliers gouvernementaux du pays   cette situation qui n'aurait jamais d  se produire, tout en d plorant que les g nocides pass s n'ont pas servi de le on aux dirigeants qui abusent de leur pouvoir en maltraitant une population qui ne peut pas se d fendre. Ils soulignent  galement l'urgence pour la communaut  internationale d'agir en prenant des mesures afin de trouver une solution   cette crise humanitaire.

La pr sidente du conseil remercie la conseill re Deros, les conseillers Sauv  et Sari ainsi que le chef de l'opposition officielle, M. Perez, pour leurs interventions. Elle c de la parole au conseiller Rotrand afin qu'il exerce son droit de r plique.

Le conseiller Rotrand r it re ses remerciements aux membres du conseil, aux politiciens et organismes   travers le Canada pour leur appui   la motion.

Adopt    l'unanimit .

65.07
/pl

Val rie PLANTE

Mairesse

Yves SAINDON

Greffier de la Ville

(certifi  conforme)

Yves SAINDON
Greffier de la Ville